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P r o t o k ó ł  Nr ORN.0012.5.1.2017 
posiedzenia Komisji Statutowej Rady Miejskiej w Olecku,  

odbytego w dniu 15 lutego 2017 roku. 

 
 Na stan 7 członków Komisji w posiedzeniu udział wzięło 7 – lista obecności                                  

w załączeniu. 

 

Posiedzeniu przewodniczył Przewodniczący Komisji – Wojciech Leonarczyk. 

 

Protokołowała inspektor Wydziału Organizacyjnego i Nadzoru Urzędu Miejskiego – 

Małgorzata Adameit. 

 

W posiedzeniu udział wzięli: 

 Kierownik Wydziału Rolnictwa i Gospodarki nieruchomościami – Barbara Jankowska, 

 Przedstawiciel lokalnej prasy – Zbigniew Malinowski 

 oraz goście – zgodnie z załączoną listą obecności. 

 

Przewodniczący Komisji – Wojciech Leonarczyk 

przywitał przybyłych na posiedzenie komisji i przedstawił następujący porządek posiedzenia: 

 

1. Prace nad nazewnictwem ulic i obiektów. 

2. Sprawy wniesione.  

3. Wolne wnioski.  

 

Uwag do zaproponowanego porządku posiedzenia nie zgłaszano. 

 

Komisja (obecnych 6 członków) jednogłośnie przyjęła powyższy porządek posiedzenia. 

 

 

Do punktu 1 – Prace nad nazewnictwem ulic i obiektów. 

 

Przewodniczący Komisji – Wojciech Leonarczyk 

powiedział, iż w związku z tym, że do zakresu działania Komisji Statutowej należą sprawy 

opiniowania wniosków w sprawie nazewnictwa miejscowości i obiektów fizjograficznych, 

ulic, placów i innych obiektów będących w kompetencji Rady poddał pod rozwagę 

rozpoczęcie prac nad opracowaniem regulaminu wewnętrznego na potrzeby nazewnictwa ulic 

i obiektów. Pozwoli to na obiektywną analizę wniosków i zaopiniowanie ich pozytywnie lub 

negatywnie.  

Zaproponował, aby ustalić, czy winny być nadawane nazwy upamiętniające mieszkańców 

Olecka już nieżyjących, ile czasu po dacie śmierci, czy powinno być wystosowane zapytanie 

do Instytutu Pamięci Narodowej odnośnie tych osób, ustalić procedurę nadawania nazw nie 

związanych z nazwiskami. Prosił o zgłaszanie propozycji. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji – Maria Wanda Dzienisiewicz 

zgodziła się z przedmówcą, że przy nadawaniu nazw ulic wszystko powinno być określone, 

aby nie było niepotrzebnych problemów. Zasadnym jest, aby w miarę możliwości, komisja 

określiła jasne zasady i kryteria procedury nadawania nazw ulicom.  

Zapoznała się z rozwiązaniami stosowanymi w innych samorządach. Szczególnie istotne jest 

to, by nie nadawać nazwy ulicy imieniem i nazwiskiem osoby, która zmarła niedawno. Warto 

odczekać od 3 do 5 lat. Ponadto w regulaminie winny znaleźć się zapisy dotyczące 

nienaruszania uczuć religijnych oraz niezawieranie elementów jakkolwiek dyskryminujących. 

Każda nazwa powinna podlegać konsultacjom społecznym. Nadto nazwy nie powinny być 

upamiętnieniem jedynie osób. W jej opinii warte uwagi są nazwy ulic określających położenie 
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w przestrzeni miasta, typu ul. Młynowa, Zamkowa, Letnia, Tunelowa, Przytorowa,   

Dworcowa. Osobiście brakuje jej nazwy ulicy upamiętniającej założyciela miasta.  

 

Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

odnośnie zgłoszonych propozycji upamiętnienia zasłużonych mieszkańców Olecka nadaniem 

nazw obiektów w przestrzeni publicznej miasta przypomniała, iż komisja postanowiła, aby                    

w terminie do 15 listopada 2016 r. wpłynęły propozycje nazw. Z upublicznionego komunikatu 

wynikało, że Komisja Statutowa rozpoczęła prace nad upamiętnieniem w przestrzeni 

publicznej osób zasłużonych dla Olecka poprzez nadanie nazwy skwerom i mostom. Stąd 

wpłynęły tylko propozycje upamiętnienia zasłużonych mieszkańców Olecka.  

Jej zdaniem nie należy bezkrytycznie odnosić się do każdej propozycji, gdyż ustawa o zakazie 

propagowania komunizmu lub innego ustroju totalitarnego przez nazwy budowli, obiektów                     

i urządzeń użyteczności publicznej nie dotyczy tylko zmian nazw ulic, czy placów, ale także 

innych miejsc, nie tylko publicznych. Należy zachować ostrożność nadając nazwę 

upamiętniającą daną osobę i najpierw wystąpić do IPN-u z zapytaniem, czy dana osoba spełnia 

kryteria określone w ustawie. Czasem takim działaniem niechcący można komuś wyrządzić 

krzywdę.  

Do dzisiaj nie wpłynęła odpowiedź na zapytanie do IPN, czy nazwy ulic: Armii Ludowej, 

Bohaterów Białostocczyzny i Mereckiego należy traktować jako upamiętniające osoby                          

i organizacje symbolizujące komunizm lub inny ustrój totalitarny. Jednak nie ulega 

wątpliwości, że konieczna będzie zmiana nazwy ulicy Armii Ludowej, ponieważ na stronie 

internetowej IPN jest wskazanych szereg nazw ulic, które instytut wskazał do zmiany. Na 

początku wykazu jest nazwa Armii Ludowej. W uzasadnieniu wpisano: „W ocenie Instytutu 

Pamięci Narodowej – Komisji Ścigania Zbrodni przeciwko Narodowi Polskiemu nazwa 

powyższa powinna zostać zmieniona jako wypełniająca normę art. 1 Ustawy o zakazie 

propagowania komunizmu lub innego ustroju totalitarnego przez nazwy budowli, obiektów                   

i urządzeń użyteczności publicznej (…)”. Nazwy, które już zostały zmienione, czyli Osiedle 

XXX-lecia PRL i Park im. Świerczewskiego również znalazły się w wykazie IPN. Wcześniej, 

na wniosek komisji, został przygotowany wykaz nazw ulic położonych w południowo-

wschodniej części miasta z mapą, z której wynika, iż ul. Armii Ludowej jest położona wśród 

ulic imienia pisarzy i poetów. Stąd jedną z zasad winno być nawiązywanie do nazw 

istniejących w przestrzeni publicznej.  

 

Przewodniczący Komisji – Wojciech Leonarczyk 

zapytał, czy członkowie komisji są za tym, aby upamiętniać osoby już nieżyjące. 

 

Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

wtrąciła, że jej zdaniem winny to być osoby już nieżyjące. 

 

Pan Marek Góryński 

dodał, iż „karencja” powinna obejmować dłuższy okres, gdyż jeśli urząd będzie występował                 

z zapytaniem do IPN, to jest obawa, że rodzina może mieć pretensje, bo uzyskana informacja 

nie powinna być upubliczniona. Im dalej w czasie, taka ewentualność jest coraz mniej 

prawdopodobna. Po 50 latach od śmierci można ujawnić wszystko na temat kandydata. 

Ponadto wniosek winien mieć uzasadnienie, czym dana osoba zasłużyła się, w jakich ramach 

jego działalność wpłynęła na promocję i inne sprawy związane z Oleckiem. Tego typu 

informacje powinny znaleźć się na stronie internetowej urzędu, aby nie było wątpliwości,                     

o którą osobę chodzi.      

 

Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

wyjaśniła, że każdy projekt uchwały posiada uzasadnienie i przy nadawaniu nazwy określonej 

ulicy z pewnością będzie ono szerokie. Ponadto projekt uchwały wraz z uzasadnieniem jest 

zamieszczany w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Miejskiego w Olecku.  



 3 

Odnosząc się do zgłoszonych propozycji wskazała, iż bardzo szerokie uzasadnienie 

przedstawiło trzech wnioskodawców.  

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

przypomniał, iż złożył propozycje nadania nazw obiektom nie podlegającym ustawie. Gmina 

czeka na odpowiedź IPN w zakresie zmiany nazwy m.in. ulicy Armii Ludowej. Była mowa                    

o tym, że biorąc pod uwagę nazwy okolicznych ulic zostanie zgłoszona propozycja nazwy                     

i poddana konsultacjom. Jego propozycje dotyczyły nazwania skwerów i alei. Chciał wiedzieć, 

czy tego typu obiekty również podlegają ustawie. 

 

Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

odpowiedziała, że tak. Do urzędu już wpłynęło zapytanie, jakie inne obiekty, których nie 

zalicza się do obiektów użyteczności publicznej, typu pomniki, tablice, są na terenie gminy.  

Ustawa dotyczy wszystkich nazwanych i nazywanych obiektów, które znajdują się                            

w przestrzeni publicznej. 

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

w jego opinii skwery nie podlegają ustawie i należy to zweryfikować.  

Zgłosił wniosek, aby wystąpić o opinię prawną, czy obiekty typu skwerki i alejki wewnętrzne 

m.in. w parku podlegają rygorom ustawy dekomunizacyjnej.  

Jeśli ze względu np. na położenie skwerów nie będą podlegały ustawie, to nic nie stoi na 

przeszkodzie, aby eksperci wypowiedzieli się w kwestii danej osoby. 

 

Pan Marek Góryński 

wskazał, iż w przypadku osób, wcale nie jest tak łatwo ustalić działalność podczas całego 

życia. Czasami po kilkunastu latach stan badań weryfikuje się i to bardzo znacząco.                           

W przypadku budowania tożsamości lokalnej zazwyczaj jest duży problem z ustaleniem, bo 

dana osoba może budzić zarówno pozytywne jak i negatywne emocje, a co innego można 

znaleźć w dokumentach.  

 

Pan Dariusz Josiewicz 

wtrącił, że co do upamiętnienia osób wątpliwości jest bardzo dużo. Podał przykład wielu 

komentarzy na forum „Gazety Olsztyńskiej”.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji – Maria Wanda Dzienisiewicz 

odnośnie wątpliwości radnego Juchniewicza co do dróg wewnętrznych oznajmiła, iż zgodnie         

z wyrokiem NSA obejmuje ono swoim zakresem także ulice, które nie są drogami 

publicznymi, czyli mogą być drogami wewnętrznymi, jeśli one  są ogólnie dostępne, to można 

nadawać nazwy. Nie dotyczy to dróg wewnętrznych, które takiej cechy nie posiadają, np. 

dojazdy do gruntów rolnych, drogi dojazdowe do obiektów użytkowych i drogi na działkach 

prywatnych.  

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

nawiązując do wypowiedzi Pana Josiewicza wskazał, że chciałby mieć wiedzę odnośnie danej 

osoby, ale nie na podstawie opinii z forum. 

 

Pan Dariusz Josiewicz 

stwierdził, że są osoby, których działalność nie do końca została udokumentowana, źródeł jest 

niewiele. 

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz   

chciał wiedzieć, czy któreś ze zgłoszonych propozycji budzą wątpliwości.  
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Pan Dariusz Josiewicz 

podał przykład Pana Wojciecha Pawlaka, są różne głosy. Żyjący olecczanie, którzy znali go 

osobiście również posiadają jakiś zasób wiedzy na jego temat.  

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

jego zdaniem propozycje upamiętnienia zasłużonych mieszkańców Olecka złożone do                          

15 listopada 2016 r. winny być upublicznione w BIP, aby zainteresowani mogli się 

wypowiedzieć i składać uwagi na adres poczty elektronicznej podany na stronie.  

Zgłosił wniosek, aby upublicznić zgłoszone propozycje.  

 

Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

poddała pod rozwagę, aby najpierw wystąpić o zgodę do rodzin, czy chcą, aby miejscowe 

konsultacje przeprowadzać.  

 

Członek komisji – Kazimierz Toczyłowski 

wtrącił, iż miał miejsce przypadek, kiedy rodzina wstępnie nie wyraziła zgody. 

 

Wiceprzewodnicząca Komisji – Maria Wanda Dzienisiewicz 

wnioskuje, aby propozycje nazw od mieszkańców, organizacji, radnych mogły spływać do 

urzędu cały czas. Wykaz powinien być stale aktualizowanym, otwartym dokumentem. 

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

stwierdził, że odnosi wrażenie, iż jest mowa o dwóch różnych rzeczach, o tym co należy 

zrobić i o tym, co chce się zrobić. Ustawa nakazuje zmianę nazw w określonym terminie. 

Sumując czas poświęcony na wybór grupy kandydatów do nazwania ul. Armii Ludowej, czas 

konsultacji społecznych oraz czas ewentualnej weryfikacji w IPN, wyjdzie na to, iż na 

procedury jest mało czasu. W jego opinii należy w pierwszej kolejności pracować nad zmianą 

nazwy, aby wojewoda sam tego nie dokonał. Należałoby sporządzić listę potencjalnych 

poetów i pisarzy, a następnie poddać to pod konsultacje społeczne zgodnie z przyjętą uchwałą. 

Uważa, iż przyjmowanie nadregulacji w formie regulaminu jest niecelowe.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji – Maria Wanda Dzienisiewicz 

zaznaczyła, iż na dzisiaj pewne jest, że należy zmienić nazwę ulicy Armii Ludowej. Komisja 

winna „przerobić” procedowanie na tej jednej ulicy. Propozycje mieszkańców wpłynęły do 

komisji, która powinna przygotować uzasadnienie, zasięgając opinii specjalistów i poddać to 

konsultacji.  

 

Pan Marek Góryński 

jego zdaniem po to są konsultacje nazw ulic, aby raz nadanej nazwy nie zmieniać przez wiele 

lat i aby było jak najmniej głosów kontrowersyjnych. 

 

Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

oznajmiła, że w 2004 r. na wniosek Prawa i Sprawiedliwości gmina próbowała zmienić nazwę 

ulicy Armii Ludowej na ulicę Kuklińskiego. Wniosek został poparty podpisami niektórych 

mieszkańców ulicy. Zostały przeprowadzone konsultacje społeczne i większość mieszkańców 

była zdecydowanie przeciw, nawet ci, którzy najpierw byli za. Dzisiaj, zgodnie z ustawą, nie 

ma obowiązku przeprowadzania konsultacji, ani też wymiany dokumentów tożsamości.  

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

wtrącił, iż nie wyobraża sobie sytuacji, aby nie zapytać mieszkańców ulicy o propozycje 

zmiany nazwy. 
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Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

jej zdaniem, jeśli w najbliższych dniach wpłynie odpowiedź z IPN-u, to bez zbędnej zwłoki 

komisja zaproponuje kilka nazw, które zostaną poddane konsultacjom społecznym.  

 

Po burzliwej dyskusji Komisja ustaliła ogólne ramy regulaminu wewnętrznego na potrzeby 

nazewnictwa ulic i obiektów: 

 odnośnie upamiętnienia zasłużonych mieszkańców Olecka winny to być osoby 

nieżyjące, 

 uzyskanie zgody/opinii rodziny na rozpoczęcie procesu weryfikacji w związku                           

z podjętą inicjatywą upamiętnienia danej osoby (w przypadku osób zmarłych 

przynajmniej 50 lat temu zgoda nie jest wymagana), 

 konieczne jest wystąpienie z zapytaniem do IPN, określając wyjątki dotyczące osób 

powszechnie znanych w kraju, 

 sporządzenie uzasadnienia do wniosku zawierającego wskazane elementy i podanie go 

do publicznej wiadomości w BIP (autor wniosku winien wyrazić zgodę na jego 

udostępnienie), wyjątki co do uzasadnienia odnośnie osób powszechnie znanych, 

 konsultacje społeczne propozycji nazwy kierowane do wszystkich mieszkańców, 

 odnośnie nadania nazwy nowopowstałym ulicom branie pod uwagę lokalizacji ulicy, 

 wykaz proponowanych nazw ulic zamieszczony w BIP, 

 inicjatywę zgłoszenia propozycji nazwy powinien mieć każdy mieszkaniec, 

 opracowany wzór wniosku, na którym zgłaszane będą propozycje nazw ulic.  

 

Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

wyraziła opinię, iż propozycje nazw ulic winny znaleźć się w tzw. „banku” i będą brane pod 

uwagę, jeśli będzie podejmowana jakakolwiek inicjatywa uchwałodawcza. Tylko wówczas 

propozycje winny być analizowane.   

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

stwierdził, że prace nad regulaminem z pewnością potrwają jeszcze kilka miesięcy, ale chciał 

wiedzieć, co będzie z propozycjami nazw ulic, które wpłynęły, czy można już wystąpić ze 

stosownym zapytaniem do IPN i kto to może zrobić. 

 

Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

podkreśliła, że wśród zgłoszonych propozycji są osoby, które zmarły niedawno i komisja 

wstępnie ustaliła, iż należy uzyskać zgodę rodziny w zakresie rozpoczęcia procesu 

weryfikacji. 

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

zgłosił wniosek, aby urząd wystąpił do rodzin osób wskazanych w propozycjach do 

upamiętnienia o wyrażenie zgody na rozpoczęcie procesu weryfikacji w IPN w związku                      

z planowaną procedurą nadania nazw (alejki, skwerki). 

 

Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

oznajmiła, iż urząd wystąpi do rodzin zmarłych osób z ogólnym zapytaniem, że w związku                   

z podjęciem przez Komisję Statutową inicjatywy upamiętnienia w przestrzeni publicznej 

nazwą alei, skweru lub innego obiektu na podstawie, zgodnie z ustawa dekomunizacyjną, 

która pozwala na stosowanie nazw nie związanych z systemem komunistycznym i innym 

ustrojem totalitarnym rodziny będą proszone o wyrażenie zgody na podjęcie inicjatywy 

nadania nazwy i uprzedniego wystąpienia do IPN o zbadanie ewentualnej współpracy.  

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

prosił, aby do zapytania kierowanego do rodzin dołączyć kopie jego propozycji, gdyż                        

w formularzu wskazał lokalizacje obiektów.  
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Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

zapytała, czy są jakieś propozycje komisji odnośnie zmiany nazwy ul. Armii Ludowej. 

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

zaproponował, aby wystąpić do mieszkańców ulicy z wyjaśnieniem jaka jest sytuacja i aby 

zgłaszali swoje propozycje w ciągu miesiąca ze wskazaniem kontynuacji nazewnictwa 

imieniem i nazwiskiem polskiego pisarza lub poety. Prosił, by wszystkie zgłoszone propozycje 

przekazywać komisji drogą elektroniczną. 

 

Pani Małgorzata Ptaszyńska 

zapytała, czy będzie konieczność występowania o zgodę do rodzin Panów Lubieżyńskiego                   

i Stankiewicza. 

 

Kierownik Wydziału RG – Barbara Jankowska 

odpowiedziała, iż wystąpi do ewidencji ludności w celu ustalenia członków najbliższej 

rodziny. Jednak należy liczyć się z tym, że w niektórych przypadkach ustalenie członków 

rodziny może być niemożliwe. 

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

poddał pod rozwagę umieszczenie informacji na stronie internetowej lub ogłoszenia w prasie 

odnośnie poszukiwania członków rodzin. 

 

 

Na tym punkt zakończono.  

 

 

Do punktu 2 – Sprawy wniesione. 

 

Przewodniczący Komisji – Wojciech Leonarczyk 

poinformował, iż wszystkie sprawy wniesione wpłynęły do radnych drogą elektroniczną. 

Zapytał, czy są uwagi do wniesionych pism. 

 

Członek komisji – Maciej Juchniewicz  

poinformował, że przesłał dzisiaj pismo w sprawie złożonej przez Klub Radnych OKO 

inicjatywie uchwałodawczej w sprawie planu pracy Rady Miejskiej w Olecku na 2017 r. Po 

zaopiniowaniu projektu uchwały przez Burmistrza nic z projektem uchwały się nie dzieje,                   

a zgodnie z §65 Statutu Gminy Olecko projekt uchwały powinien być zaopiniowany przez 

Burmistrza w ciągu 14 dni od jego otrzymania pod względem merytorycznym                                      

i formalnoprawnym oraz przekazany Radzie. Ten zapis statutu został zrealizowany. Następnie 

poszczególne Komisje Rady opiniują złożony przez Burmistrza projekt uchwały na 

najbliższym posiedzeniu. Po zaopiniowaniu przez Komisje Rady, przewodniczący wprowadza 

projekt uchwały do porządku obrad na najbliższą sesję, co nie zostało zrealizowane.                            

W porządku obrad poszczególnych komisji nie ma punktu poświęconego opiniowaniu 

projektu uchwały wniesionego przez klub, co jego zdaniem jest naruszeniem przepisów statutu 

natomiast w porządku sesji ujęto projekt uchwały w sprawie uchwalenia ramowego planu 

pracy Rady Miejskiej w Olecku na rok 2017 bez odniesienia do projektu uchwały wniesionego 

przez klub radnych. 

 

Komisja zgłosiła wniosek, aby procedować nad projektem uchwały Klubu Radnych OKO                      

z dnia 9 stycznia 2017 r. w sprawie uchwalenia ramowego planu pracy Rady Miejskiej                       

w Olecku i sposobów jego realizacji w roku 2017 zgodnie z §65 uchwały                                          

Nr ORN.0007.65.2016 Rady Miejskiej w Olecku z dnia 30 września 2016 r. w sprawie 
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uchwalenia Statutu Gminy Olecko i aby został on wprowadzony do porządku obrad 

najbliższej sesji Rady Miejskiej. 

 

Na tym punkt zakończono. 

 

 

Do punktu 3 – Wolne wnioski.  

 

Wniosków w tym punkcie nie zgłaszano. 

 

Na tym punkt i posiedzenie komisji zakończono.  

 

 

 

      Protokołowała                                                           Przewodniczący Komisji          

Małgorzata Adameit                                                        Wojciech Leonarczyk   


